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Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець у будучую сінь

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

ПАМЯЦЬ

 АБМЕРКАВАННЕ

Тут живут и осваивают азы 
профессии учащиеся филиала 
академии ветеринарной медицины 
— Лужеснянского аграрного 
колледжа. В последние годы поселок 
зарекомендовал себя как отличная 
база для воспитания будущих 
военных, спасателей, таможенников 
и пограничников — также здесь 
расположено Витебское кадетское 
училище.

В итоге поселок вырос и расширил 
границы за счет большого количества 
новых многоэтажных домов. Их 
уже передали на обслуживание 
городским коммунальникам. С 
Витебском населенный пункт 
связывают маршруты автобусов 
и маршрутных такси - городской 
пассажирский транспорт.

А еще жителей Лужесно 
обслуживает городская станция 

Местные власти объявили общественное обсуждение целесо-
образности присоединения к Витебску в новом году ещё одного 
крупного пригородного поселка – Лужесно.

На обществеННое 
обсуждеНие

Ён узведзены з граніту на лініі чыгункі 
Віцебск – Смаленск – Арол у 1885 
годзе і па сёння працягвае выконваць 
свае функцыі, абараняючы насып ад 
падмывання.

Праз некалькі дзён пасля публікацыі 
ў рэдакцыю пазваніў Аляксей Конанаў і 
расказаў, што паміж пасёлкам Акцябрскі 
і станцыяй Забалоцінка таксама ёсць 
падобны калектар, але ён значна 
большы. 

У тым месцы чыгуначны насып, па 
вышыні амаль роўны пяціпавярховаму 
дому, хавае інжынерную канструкцыю 
ХІХ ст. на дне глыбокага рова, дзе цячэ 
безыменны ручай – прыток Лучосы. 
Калі спусціцца на ўсходні бок, можна 
ўбачыць калодзеж глыбінёй прыкладна 
3 м і шырынёй каля 4 м.

 Напэўна, своеасаблівы адстойнік 
зроблены для таго, каб гасіць хуткасць 
плыні падчас паводкі. А што напор вады 

Не так даўно «Витебские вести» пісалі пра вадасцёкавы канал 
пад чыгуначным насыпам, што знаходзіцца ў Віцебску на 
правым беразе Лучосы недалёка ад моста Шмырова.

ЗНайшлі туНель 
ХіХ стагоддЗя 

вясной тут даволі высокі, сведчыць 
арачны тунэль, у які можна патрапіць 
з заходняга боку насыпу. Калектар мае 
вышыню больш за 4 м і шырыню каля 
2,5 м.

 Не без складанасцей спусціўшыся 
ўніз, здзіўляешся тагачасным будаўнікам 
чыгункі. Маючы пад рукамі толькі гужавы 
транспарт, яны рабілі вялікія насыпы, 
з якімі б сёння і за месяц ці справіўся 
дзясятак шматтонных аўтамабіляў. А 
таксама майстравалі з нятаннага граніту 
складаныя інжынерныя канструкцыі. І 
ўсё для таго, каб даць дарогу ручаю. Але 
ў выніку на гэты тунэль будзе пазіраць 
яшчэ не адно пакаленне.

Мяркуючы па пратаптаных сцежках, 
сюды часта прыходзяць людзі. Але 
трэба быць абачлівым, бо калектар не 
абгароджаны і зверху парослы травой.

Сергей Ляшук
"Витебские вести"

скорой неотложной медицинской 
помощи. Так что формально поселок 
давно примерил на себя городские 
одежки. И случилось это во многом 
благодаря престижным учебным 
заведениям.

Чтобы окончательно определить 
судьбу населенного пункта, местные 
власти попросили высказать мнение 
самих жителей Лужесно. После этого 
примут окончательное решение.

Мнение граждан принимают: в 
письменной форме — по адресу: 
Витебск, ул. Ленина, 32 (Витебский 
горсовет депутатов); в электронной 
форме — на адреса: vitebsk_okr@
tut.by (Витебский горисполком) и 
mazolovo@vtb.by (Мазоловский 
сельсовет депутатов). Предложения 
можно прислать до 30 января 2016 
года.

К.Адамов

 КРАЯЗНАСўСТВА

Улады Віцебскага раёну 
праінфармавалі апазыцыянэраў 
пра тое, што ў выніку праведзеных 
палявых пошукавых работ з 
раскопкамі ўдалося знайсьці 
касьцявыя парэшткі 172 чалавек. 
Аднак прычыны сьмерці людзей 
і тып зброі, якая ўжывалася 
для іх забойства, у матэрыялах 
дасьледаваньня пошукавага аб'екту 
ня вызначаныя.

Па выніках правядзеньня 
пошукавых работ у пахаваньні 
знойдзеныя прадметы, якія 
належаць салдатам і афіцэрам 
Савецкай арміі і Нямеччыны часоў 
Вялікай Айчыннай вайны, а таксама 
цывільнаму насельніцтву. Прыблізны 
час пахаваньня – 1936-1942 гады. 
Дакладна вызначыць пэрыяд 
пахаваньня не ўяўляецца магчымым, 
аднак прасочваецца сувязь гэтага 
пахаваньня з пэрыядам Вялікай 
Айчыннай вайны.

Для атрыманьня дадатковых 
зьвестак Віцебскім райвыканкамам 
былі накіраваныя запыты ва 
ўпраўленьне Камітэту дзяржаўнай 

бясьпекі па Віцебскай вобласьці і 
дзяржаўную ўстанову «Нацыянальны 
архіў Рэспублікі Беларусь» для 
высьвятленьня пэрыяду пахаваньня 
паводле архіўных дакумэнтаў.

Чыноўнікі запэўніваюць 
грамадзянскіх актывістаў, што пасьля 
атрыманьня архіўнай інфармацыі 
адбудзецца паседжаньне аргкамітэту 
райвыканкаму па ўшанаваньні памяці 
абаронцаў Айчыны і ахвяр войнаў, 
на якім будзе вырашанае пытаньне 
пра перапахаваньне парэшткаў, 
знойдзеных у лясным масіве ў раёне 
вёскі Хайсы.

Пасьля гэтага паведамленьня 
стала зразумела, што падазрэньні 
апазыцыянэраў пра тое, што 
ў лясох у раёне вёсак Хайсы 
і Дрыкольле зьдзяйсьняліся 
сьмяротныя пакараньні грамадзян 
у даваенны пэрыяд, пацьверджаныя 
дакумэнтальна і рэчавымі доказамі, 
атрыманымі падчас раскопак у гэтай 
мясцовасьці.

Відавочна, што ў адзінаццаці ямінах 
знаходзяцца парэшткі людзей, якія 
ніякага дачыненьня да вайсковых 

падразьдзяленьняў ня маюць. Калі 
б расстрэлы чыніліся нацыстамі, то 
гэта было б адназначна выяўлена 
спэцыялістам-археолягам, які 
ўвесь час суправаджаў вайскоўцаў 
пошукавага батальёну падчас 
раскопак.

Зброю, з дапамогай якой 
зьдзяйсьняліся забойствы людзей, 
лёгка вызначыць па гільзах і кулях, 

якія ў вялікай колькасьці былі 
выяўленыя пошукавікамі ў глебе 
вакол ямін і ў пахавальных ямінах. 
Сумнеўна, што ваенныя адмыслоўцы 
не змаглі гэтага зрабіць і не 
адлюстравалі гэта ў справаздачы.

Мяркую, што пэрыяд, на які 
прыпадалі забойствы, элемэнтарна 
вызначаецца па манэтах, якія былі 
знойдзеныя ў месцах пахаваньня. 
Таксама, хоць і менш дакладна, 
час расстрэлаў можна вызначыць 
па абутку і іншых асабістых рэчах 
забітых грамадзян.

Таму гады 1936-1941 можна прыняць 
як дакладныя даты пахаваньня, а 

Віцебскі раённы выканаўчы камітэт, разгледзеўшы калектыўны 
зварот мясцовых актывістаў КХП-БНФ, паведаміў, што раскопкі, 
якія праводзіліся ў кастрычніку – лістападзе 2015 году ў лясным 
масіве каля вёскіХайсы сіламі 52-га асобнага спэцыялізаванага 
пошукавага батальёну, не далі адназначнага адказу на пытаньне 
пра тое, хто, калі і пры якіх акалічнасьцях быў расстраляны і 
таемна пахаваны ў лесе.

Раскопкі ЗавеРшаНыя – 
пытаНьНі Засталіся

вось 1942-ы знаходзіцца пад вялікім 
сумневам. Бо, пачынаючы зь ліпеня 
1941 году, Віцебск знаходзіўся пад 
нямецкай акупацыяй, і на гэтай 
тэрыторыі не хадзілі савецкія 
манэты 42-га году выпуску. Таксама 
ў магілах пад Хайсами і Дрыкольлем 
немагчыма было сустрэць савецкі 
абутак і іншыя асабістыя рэчы, 
датаваныя гэтым годам выпуску.

Улады не паведамляюць пра 
колькасныя суадносіны вайсковай 
і цывільнай маёмасьці, знойдзенай 
падчас раскопак. Але факт іх звароту 
ў КДБ і ў архіў можа сьведчыць пра 
тое, што ў ямінах гэтыя суадносіны 
– не на карысьць вайсковага. Бо 
пасьля ліпеня 1941 году чэкісты 
ня гаспадарылі ў Віцебску і яго 
навакольлях, і яны наўрад ці маюць 
дадзеныя пра тое, што рэальна 
адбывалася ў віцебскіх лясох за 
часам вайны.

І апошняе. Пагадзіцеся, што 
будзе вялікі скандал, калі ўлады 
паважацца пахаваць парэшткі 
воінаў, якія загінулі ў баёх і бітвах 
Другой сусьветнай вайны, разам з 
парэшткамі цывільных асобаў, якіх 
пакаралі сьмерцю органы НКВД 
падчас палітычных рэпрэсіяў 30-
40-х гадоў XX стагодзьдзя. Кожнаму 
сваё месца – і ў магілах, і ў памяці 
народнай.

Лявон Яфрэменка
Віцебская вясна
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

ПАжАРЫ

ВАКАНСіі

ТРАГЕДЫЯЗАРОБКі

Информационно-просвети-
тельское учреждение «Новая 
Евразия» объявляет конкурс 
по выбору координаторов 
ресурсных центров 
экономического развития 
в следующих пилотных 
территориях проекта 
«Расширение экономических 
возможностей в сельской 
Беларуси» в 12 регионах 
Беларуси, в том числе и на 
территории Бабиничского и 
Мазоловского сельских советов 
Витебского района Витебской 
области.

Координаторы ресурсных 
центров будут осуществлять 
свою деятельность в рамках 
проекта международной 
технической помощи 
«Расширение экономических 
возможностей в сельской 
Беларуси». Общей целью 

проекта является повышение 
уровня жизни населения через 
расширение экономических 
возможностей в сельских 
территориях Республики 
Беларусь.

Работа будет проходить в 
вышеперечисленных пилот-ных 
территориях проекта на базе 
созданных ресурсных центров 
экономического развития. 

Для участия в конкурсе 
просим направить резюме на 
адрес электронной почты: com-
petition@eurasia.by. В резюме 
просим отметить территорию, 
на которую подается заявка.

Срок представления резюме 
— 15 января 2016 г. Ожидается, 
что победители конкурса 
будут определены к концу 
января 2016 г. с проведением 
в последующем переговоров и 
заключением договора.

С выбранными коор-
динаторами ресурсных 
центров заключаются договоры 
о предоставлении услуг на 
период с февраля 2016г. по 
январь 2017г. (12 месяцев) 
с рабочей нагрузкой 15 
часов в неделю. Оплата услуг 
производится поквартально на 
основании предоставленных 
квар-тальных отчётов и табелей 
учёта рабочего времени.

Вознаграждение коор-
динатора составит в 
эквиваленте 170 евро в месяц. 
Вознаграждение не облагается 
подоходным налогом и по 
данному вознаграждению не 
начисляются и не уплачиваются 
обязательные страховые взносы 
в Фонд социальной защиты.

Будем рады предоставить 
любую дополнительную 
информацию. Контактное лицо 
— менеджер Людмила Батуро: 
(017) 2048702, lbatura@eurasia.
by

http://eurasia.by/blog/news/
konkurs

Конкурс по выбору координаторов ресурсных 
центров экономического развития в пилотных 
территориях проекта «Расширение экономических 
возможностей в сельской Беларуси»

коНкуРс для кооРдиНатоРов 
РесуРсНыХ цеНтРов

Сегодня в Витебском районе 
трудится 71 социальный 
работник, обслуживают 
они 504 человека. Только 
в Запольском сельсовете 
помогают престарелым 
несколько небезразличных к 
чужой судьбе людей. Среди 
них — Владимир Овчинников 
и Светлана Макарцова.

Седьмой год Светлана 
работает в соцслужбе. Долгое 
время до этого она работала 
в Запольском детском саду 
воспитателем. После выхода на 
пенсию потребность ухаживать 
за кем-нибудь осталась, так 
и решила помогать самым 
беспомощным — престарелым 
людям.

— У меня семь подопечных, 
и в доме каждого из них я 
желанный гость. Обязанностей 
много: надо в магазин сходить, 
в аптеку, дома убрать, кому-
то посуду вымыть и помочь 
вытопить печь. А еще каждого 

нужно выслушать, поддержать 
добрым словом, — говорит 
соцработник.

За каждого своего 
подопечного Светлана 
Григорьевна болеет душой. 
Старается помочь и угодить 
во всем: летом подсобит с 
грядками, осенью управится с 
урожаем, если нужно, может 
дров наколоть. Но чаще всего 
ее ждут для того, чтобы просто 
поговорить, ведь у многих из 
тех, над кем она взяла шефство, 
близких нет.

В нашей стране создана 
система государственной 
социальной помощи, 
которая способствует 
поддержанию доходов 
малообеспеченных граждан 
на уровне минимальной 
государственной гарантии. 
Оказание помощи 
пенсионерам и инвалидам, 
малоимущим, назначение и 
выплата социальных пенсий 

и пособий, обслуживание 
одиноких престарелых 
граждан, предоставление 
различного рода услуг в быту 
тем, кто утратил способность 
к самообслуживанию, — это 
лишь некоторые задачи, 
которые постоянно приходится 
выполнять сотрудникам 
соцзащиты.

В свой профессиональный 
праздник эти люди услышат 
немало теплых слов и 
поздравлений, однако самым 
главным подарком для них 
всегда являются благодарность 
подопечных.

В настоящее время в 
Беларуси действует 156 
территориальных центров 
социального обслуживания, 
где на учете состоят примерно 
полтора миллиона человек. 
Причем, обслуживанием на 
дому охвачено более 75 тысяч 
пожилых и нетрудоспособных 
граждан, в том числе в сельской 
местности — более 52 тысяч 
человек.

Елена Чаплева
“жыццё Прыдзвіння”

Сумма просроченной 
задолженности составила 
60,5 млрд. рублей (0,3% от 
фонда заработной платы по 
республике за ноябрь 2015 
г.). В Витебской области сумма 
просроченной задолженности 
составила 42,415 млрд. рублей 
(70,1% задолженности по 
стране). Для сравнения в 
Брестской и Могилёвской 
областях нет таких 

организаций, в Гомельской 1, 
в г.Минске 3, Минской области 
20 организаций.

По видам экономической 
деятельности больше 
всего организаций, 
которые представляют 
сельское хозяйство, охоту 
и лесное хозяйство – 127, 
промышленность 10 и 
строительство 2 организации.

В Витебском районе 

просроченную задолженность 
по заработной плате имеют 
КУСХП "Пестуница", КУСП 
"Экспериментальная база 
"Тулово", ОАО "Липовцы". В 
Витебске таких организаций 
всего две: ОАО "Витебский 
комбинат шелковых тканей" и 
ДКРУП "Гордормост".

Информация о всех 
организациях, которые 
допустили задолженность 
по заработной плате 
размещается на официальном 
сайте Национального 
Статистического комитета 
Республики Беларусь.

К.Адамов

В Республике Беларусь на начало 2016 года 
в 141 организации допущена просроченная 
задолженность по заработной плате, из них 117 
организаций Витебской области (83% от всех 
организаций).

тРи оРгаНиЗации 
Не выплатили ЗаРплату

В 04-49 поступило 
сообщение о пожаре в доме 
в д. Синяны Соржицкого с/С 
Бешенковичского района. В 
результате пожара в доме, 
принадлежащем гражданке 
1952 г.р., уничтожены кровля, 
потолочное перекрытие, 
повреждены стены, 
имущество.

В 09-37 поступило 
сообщение о пожаре в доме в 
д. Даниловка Проземлянского 
с/С Чашникского района. В 
результате пожара в доме, 
принадлежащем гражданину 
1979 г.р., уничтожены кровля, 
потолочное перекрытие, 
имущество, повреждены 
стены.

В 14-00 поступило 
сообщение о пожаре в доме 
в д. Букарево-2 Толочинского 
с/С Толочинского района. В 
результате пожара в доме, 
принадлежащем гражданину 
1930 г.р., повреждены 30 
кв. метров потолочного 
перекрытия, имущество, 
закопчены стены.

В 14-33 поступило 
сообщение о пожаре в доме 
в д. Засекли Задровьевского 
с/С Оршанского района. В 
результате пожара в доме, 
принадлежащем гражданке 
1960 г.р., уничтожена кровля, 
повреждены потолочное 
перекрытие, стены, 
имущество. 

В 15-50 поступило 
сообщение о пожаре в доме 
в д. Редьки Застенковского 
с/С Дубровенского района. 
В результате пожара в доме, 
принадлежащем гражданину 
1960 г.р., уничтожена кровля, 
повреждены потолочное 
перекрытие, стены и 
имущество.

В 17-19 поступило 
сообщение о пожаре в бане 
в д. Казановка Ольшанского 
с/С Чашникскогоо района. 
В результате пожара в бане, 
принадлежащей гражданину 

1957 г.р., повреждены кровля 
и потолочное перекрытие.

В 18-08 поступило 
сообщение о пожаре в доме 
в д. Остряне Вороновского 
с/С Витебского района. В 
результате пожара в дачном 
доме, принадлежащем 
гражданину 1938 г.р., 
уничтожены кровля, 
потолочное перекрытие, 
имущество, повреждены 
стены.

В 20-45 поступило 
сообщение о пожаре в 
сарае в г.п. Шумилино 
по ул. Минчугова. В 
результате пожара в сарае, 
принадлежащем гражданке 
1962 г.р., уничтожена кровля, 
повреждены потолочное 
перекрытие и стены.

Как показывает статистика, 
основная причина пожаров 
в жилых домах граждан это 
курение в нетрезвом виде, не 
ремонтированные в нужное 
время печи и котлы отопления, 
использование самодельных 
электрических приборов 
отопления в большие морозы

А.Адамов

Из них большинство произошло в жилых домах, 
горели также баня и сарай граждан, причины всех 
пожаров устанавливаются.

За сутки в области 
пРоиЗошло 
8 пожаРов

Они спасают от жизненных невзгод и помогают 
тем, кто по той или иной причине остался совсем 
один, без поддержки близких.

социальНые РаботНики 
отметили пРаЗдНик

ДАПАМОГА

В результате пожара погиб 
хозяин дома, 80-летний 
мужчина. Причина пожара 
устанавливается.

Всего за 30 декабря в 
Витебской области произошло 
сразу 6 пожаров, сообщает 
пресс-служба МЧС.

За последний день 2015 
года в населенных пунктах 
Витебской области произошли 
9 пожаров, на которых 
уничтожена 1 единица техники, 

повреждены 6 строений и 2 
единицы техники.

В 16-44 поступило 
сообщение о пожаре в жилом 
доме в деревне Сокольники 
Витебского района. В 
результате пожара в доме 
повреждены потолочное 
перекрытие, имущество, 
стены. 

Причина пожара 
устанавливается.

С.Смоленский

30 декабря в 4:21 дежурные МЧС получили 
сообщение о горящем доме в деревне Жигалово 
Витебского района.

80-летНий 
пеНсиоНеР 

погиб На пожаРе 
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КОНСЕРВАЦиЯ БЕЛАРУСи

ВЫНіКі

Вообще тема мира и 
стабильности доминировала, 
что легко объяснимо: в плане 
благосостояния предъявить 
электорату нечего, и завтра, 
судя по всему, пояса придется 
затянуть еще туже.

Поэтому в речах, прозву-
чавших 7 января из уст 
Александра Лукашенко на 
рождественском богослу-
жении в Свято-Духовом 
кафедральном соборе Минска, 
последовательно проводилась 
мысль: тут не до жиру, слава 
богу, что нет войны.

Ну, и подтекстом — смекните, 
мол, кого следует благодарить 
за мудрую политику. И не 
возбухайте особо, что кошелек 
тощает. Вон украинцам еще 
хуже.

Прошла весна, настало 
лето, спасибо партии за это

«Лишь бы не было войны» 
— это последовательная 
пиаровская линия 
белорусского руководства 
на фоне вхождения страны 
в глубокий экономический 
кризис.

В сентябре, перед 
президентскими выборами, в 
таком же духе провели «Молитву 
за Беларусь», поставив в 
центре мероприятия главного 
светского начальника. А перед 
Новым годом президент 
даже детям на елке твердил 
про украинских беженцев, 
подчеркивая, что «наше 
главное достояние — это мир, 
который мы сберегли».

Вообще-то войны на нашей 

земле нет уже более семи 
десятилетий. Бог миловал даже 
при Советском Союзе, когда 
БССР представляла собой 
огромный арсенал ядерного 
оружия и, соответственно, 
была объектом тщательно 
спланированных ударов с 
другой стороны в случае, если 
начнется заварушка по полной 
программе.

Теперь же той биполярной 
схемы нет. В нашей конституции 
как цель записан нейтральный 
статус. Другое дело, что на 
практике тесная военная 
интеграция с Москвой отдалила 
нас от этой цели.

И вот если Владимир Путин 
продавит-таки размещение 
в Бобруйске российской 
авиабазы (которая способна 
стать аэродромом подскока и 
для ядерных ракетоносцев), то 
Беларусь рискует вернуться 
во времена холодной войны 
и снова стать целью ответных 
ударов.

Но этот риск — прямое 
следствие слишком далеко 

зашедших интеграционных 
игр с Кремлем, в которые уже 
двадцать лет играет нынешнее 
белорусское руководство. Так 
что особо благодарить его тут 
не за что.

Демократию уже 
построили. Вольно, можно 
курить

Да, после Крыма чувство 
самосохранения у властей 
сработало. В награду за особую 
позицию по Украине Минск 
получил заморозку санкций 
и перспективу нормализации 
отношений с Евросоюзом и 
США.

Но этот чисто геополи-
тический, вынужденный 
ход западников Лукашенко 
трактует хитро. Он заявил 
ныне в храме, что «…критики, 
которые нас подвергали 
избиению в этом вопросе, 
сегодня умолкли, убедившись 
в том, что и демократии, и 
прав человека в Беларуси не 
меньше, чем у других».

Правда, президент тут же свел 
на нет красиво выстроенный 

софизм, дав весьма убогую 
трактовку демократии и прав 
человека: «И самое главное — 
это право жить».

Живут и в тюрьме, однако это 
не означает, что там расцвет 
прав и свобод.

«Никому не нужна такая 
демократия, где каждый день 
на улице стреляют и убивают 
за год сотни тысяч людей», — 
добавил президент для пущей 
убедительности.

Но в демократических странах 
войн нет. Если же происходят 
кровавые теракты, то это отнюдь 
не порождение демократии, 
а человеконенавистничество, 
привнесенное извне. Если 
говорить об Украине (где 
жертв ужасно много, но все 
же не сотни тысяч), то она едва 
лишь собралась идти в Европу, 
как получила крымский и 
донбасский «подарочки» 
отнюдь не со стороны 
демократического мира.
(скарочана)

Александр Класковский
http://naviny.by

Приход в храм на православное Рождество 
белорусский официальный лидер традиционно 
использовал для политических заявлений. По его 
словам, демократии в Беларуси не меньше, чем у 
других; рушить ничего не будем; все, что создано 
народом, не будет продаваться за бесценок; 
наконец, самое главное право — это право жить.

лукашеНко уповает На Небеса

Год глябальнай беларускай 
культуры

Алексіевіч атрымала 
Нобэлеўскую прэмію. Гэта 
падзея ня толькі 2015-га, 
значнасьць яшчэ давядзецца 
ацаніць. Агулам для беларускай 
культуры гэта год міжнародных 
дасягненьняў — Brutto Міхалка 
скарае Ўкраіну, Свабодны 
тэатар Брытанію і ЗША, Віктара 
Марціновіча ставяць у Вене.

Тое, чаго не адбылося
У Беларусі не паўстала 

расейскай вайсковай базы, 
краіна не ўцягнулася ў 
канфлікты, разьвязаныя 
Масквой і нават стала 
пляцоўкай для перамоваў па 
Ўкраіне. Менск наведалі Алянд 
і Мэркель, тут былі падпісаныя 
дамовы па ўрэгуляваньні 
крызісу на Данбасе. З таго, што 
магло здарыцца і добра, што так 
ня выйшла, — улады не пайшлі 
на стрымліваньне курсу рубля 
(прывітаньне, 2011-ты) і не 
арыштавалі апанэнтаў пасьля 
прэзыдэнцкіх выбараў (згадаем 
2006-ты і 2010-ты).

А з таго, што не адбылося, але 
добра, што хаця б чакалася — 
магчымыя рынкавыя рэформы. 
Пра гэта чыноўнікі хаця б пачалі 
размаўляць.

Бліжэй да Эўропы
Раней быў распаўсюджаны 

выраз пра тое, што Беларусь 
адстае ад Захаду на 50 год. 
Магчыма, жывучы ва ўмоўным 
Глуску ў гэта цяжка верыць, але 
часавую адлегласьць усё ж трэба 
скарачаць — буйныя гарады 
жывуць у рытме сусьветных 
падзеяў: у нас стартуюць 
афіцыйныя продажы новых 
айфонаў, на беларускі рынак 
прыходзіць Uber, у сталіцы 
запускаюць 4G, разьліваецца 
бясплатная кола ў Burger King і 
KFC, а ўнівэрсытэты нарэшце ў 
Балёнскім працэсе. Які-небудзь 

год дакладна стане годам 
пераможнай глябалізацыі, 
калі ўсё стане відавочным, 
а пакуль яна проста істотна 
набліжаецца.

Бліжэй да суседзяў
Яно, вядома, непрыемна, 

што толькі апошнія дзесяць 
год з нашай сумеснай 
васемсотгадовай беларуска-
віленскай гісторыі нам трэба 
віза, каб трапіць у Літву, але 
ў 2016 мы сталі бліжэй і да 
суседзяў: Лічба выдаваных 
візаў набліжаецца да мільёна ў 
год, па колькасьці «шэнгенак» 
мы даўно на першым месцы 
ў сьвеце, а сёлета толькі 
палепшылі паказчыкі. У нас 
паўстаюць візавыя цэнтры, а зь 
Менску штодня дзейнічаюць 
тры рэйсы ў Кіеў, адчыніліся 
кірункі ў Днепрапятроўск і 
Івана-Франкоўск. Вядзецца пра 
пачатак вяшчаньня ўкраінскага 
тэлеканалу.

Пагоня — побач!
Трэнд на нацыянальныя ўзоры 

на вопратцы і беларускую мову 
абазначыўся яшчэ ў 2014-м, а ў 
2015-м бел-чырвоныя колеры 
пачалі паяўляцца паўсюль: на 
аўто і матацыклах, прыватных 
дамах, бялізьне, запалках, 
упакоўцы малака. БРСМ 
падтрымлівае Арт-сядзібу, 
тэлевядучая Ганна Бонд бярэ 
ўдзел у акцыі ў падтрымку 
кадэтаў з «Пагоняй» (не ў 
эфіры, але), Румас заступаецца 
за фанатаў у шаліках з 
нацыянальных гербам, бел-
чырвона-белыя сьцягі мірна 
суіснуюць з чырвона-зялёнымі 
на выбарчых пікетах. Што будзе 
далей? Будзе лепш.

Вызвалілі і не пасадзілі
Ужо згадвалася, што добрай 

навіной можна лічыць тое, што 
новых палітвязьняў не зьявілася 
пасьля выбараў. А да выбараў 
выйшлі старыя. Упершыню 

за сем год у краіне не існуе 
людзей, якія за свае погляды 
знаходзяцца за кратамі. Мітынгі 
не разганялі падчас выбарачнай 
кампаніі, але ня сталі разганяць 
і пасьля. Беларусь стала больш 
інтэнсіўна кантактаваць з 
Эўропай і ЗША, і што з гэтага 
атрымаецца — пытаньне году 
наступнага.

Музыкі ў «шэрым сьпісе»
Вольскі можа выступаць у 

Беларусі (прынамсі, у мэтро:)), 
Brutto — яшчэ не. Кіно Курэйчыка 
з музыкай ад Neuro Dubel ня 
толькі паказваюць у асноўнай 
праграме на дзяржаўным 
фэстывалі «Лістапад», але 
нават арганізуюць дадатковы 
паказ. Хаця наўрад ці ў Менску 
легальна дазволяць існаваць 
«Свабоднаму тэатру». То бок, пра 
скасаваньне цэнзуры казаць ніяк 
нельга, забароненыя творцы 
засталіся (а ў Лёндане нават 
прайшоў культурны маратон 
з гэтай нагоды, арганізаваны 
тым жа Свабодным тэатрам), 
але сьпісы дакладна ўжо не 
наскрозь чорныя. Магчыма, там 
стала больш адценьняў шэрага.

Рэйтынг
Аўтарытарны палітычны 

рэжым вучыць таму, што любыя 
навіны могуць успрымацца 
пазытыўна. Лукашэнка 
перамог на недэмакратычных 
выбарах і, магчыма, будзе 
кіраваць краінай рэкордныя 
26 год. Гэта сумная навіна, але 
тое, што на гэтых выбарах, 
паводле вынікаў апытаньня 
НІСЭПД, ён перамог ня так 
«элегантна» — навіна добрая 
і абнадзейваючая. Фактычна 
апошняя значная палітычная 
навіна 2015-га — на выбарах 
за дзейснага прэзыдэнта 
прагаласавала каля траціны (!) 
беларусаў, а дэмакратычная 
кандыдатка Тацяна Караткевіч 
мела падтрымку мільёна 
выбаршчыкаў. Гэтыя дадзеныя 
карэлююць з дасьледаваньнем 
Gallup.
(скарочана)

http://www.svaboda.or

Праблема беларускіх навінаў у тым, што пазы-
тыўным альбо негатыўным лічыцца тое, чаго не 
адбылося. Але ня толькі. Радыё Свабода згадала 
добрыя навіны сыходзячага году.

10 добРыХ НавіНаў, 
За якія ваРта падНяць келіХ

Гэтыя развагі варта 
прыгадаць цяпер, калі 
на вачах разгортваецца 
драма індывідуальных 
прадпрымальнікаў (ІП). Ня 
першы раз улада імкнецца 
выштурхаць гэты сацыяльны 
слой з эканомікі краіны. І ўвесь 
час ІП актыўна пратэставалі. І 
амаль заўсёды акцыі пратэсту 
заканчваліся тым, што ўлады 
саступалі, частку патрабаваньняў 
ІП задавальнялі.

Цяпер гаворка ідзе 
фактычна пра ліквідацыю ІП 
як клясы. Здавалася б, і адказ 
прадпрымальнікаў будзе 
адпаведны. Але ўсё адбываецца 
з дакладнасьцю да наадварот.

Чытаючы рэпартажы журна-
лістаў незалежных мэдыяў з 
рынкаў пасьля Новага году, я 
зьвярнуў увагу вось на якую 
акалічнасьць. ІП адмаўляюцца 
кантактаваць з прадстаўнікамі 
СМІ, катэгарычна ня хочуць, 
каб іх здымалі на камэру, 
фатаграфавалі. Рэдкія прадпры-
мальнікі гатовыя нешта сказаць 
ананімна, пры ўмове, што іхнія 
прозьвішчы ні ў якім разе ня 
будуць названыя.

Здавалася б, чаго вы баіцеся? 
Вас штучна выкідваюць з рын-
каў, пазбаўляюць магчымасьці 
працаваць, зарабляць. У такой 
сытуацыі чаго яшчэ можна 
баяцца, што можа здарыцца 
горшае? Але не — маўчаць, «каб 
чаго ня выйшла».

Парадокс сытуацыі ў тым, што 
ў выніку прэзыдэнцкага ўказу 
№ 222 ня толькі ІП страцяць 
магчымасьць працаваць, але і 
гаспадары рынкаў рызыкуюць 
стаць банкрутамі. Бо калі 
прадпрымальнікі сыдуць, то 
хто будзе плаціць арэндную 
плату? Вось, напрыклад, 
дырэктар Чэрвеньскага рынку 

Генадзь Фінскі ў камэнтары 
журналісту «Нашай нівы» кажа: 
«Магу сказаць, што калі праект 
указу ў бліжэйшы час ня будзе 
зьменены, то мы, арганізацыя 
„Чэрвеньскі рынак“, будзем 
падаваць на банкруцтва, 
паколькі ня зможам плаціць па 
рахунках». Тым ня менш у сваёй 
большасьці гаспадары рынкаў, 
як і ІП, дзейнічаюць паводле 
прынцыпу: будзем паміраць, але 
ціха.

Даволі паказальным 
стаў Антыкрызісны форум 
прадпрымальнікаў 11 
студзеня. Найбольшы водгук 
у залі выклікала прапанова 
прадпрымальніцы Сьвятланы 
Калачовай з Гомеля, якая 
зьвярнулася да Лукашэнкі: 
«Вам фальшыва чыноўнікі 
прадстаўляюць інфармацыю. 
Каму выгадна сутыкаць ваш 
народ з уладай? Аляксандар 
Рыгоравіч, умяшайцеся ў 
сытуацыю. Пачуйце нас, калі 
ласка».

Калі вядомы актывіст 
прадпрымальніцкага руху Аляк-
сандар Макаеў прапанаваў 
дзейнічаць больш рашуча і 
18 студзеня правесьці мітынг 
пратэсту на Кастрычніцкай 
плошчы, грамада яго не 
падтрымала. Больш за 
тое, кіраўнік арганізацыі 
«Пэрспэктыва» Анатоль 
Шумчанка прапанаваў вывесьці 
Макаева з залі, аўдыторыя 
ўхваліла такі заклік. «Гэта подла... 
Гэта правакатары і падонкі», — 
заявіў Шумчанка.

Падаецца, нешта фатальна 
незваротнае адбываецца 
ў беларускім грамадзтве. 
І сытуацыя з ІП — толькі 
красамоўная ілюстрацыя да 
гэтага працэсу.

Валер Карбалевіч

Гучыць нямала разважаньняў пра тое, што можа 
абурыць беларусаў. Даволі распаўсюджаная 
думка, што беларускія грамадзяне ня будуць 
пратэставаць з-за каштоўнасьцяў, але калі 
закрануць іхнія матэрыяльныя інтарэсы, то тады 
нікому мала не падасца.

іп як люстэРка 
гРамадЗтва 

ПРАДПРЫМАЛЬНіЦКі РУх
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Бедность наступает
Любая семья в стране заботится о своем 

благосостоянии, а без качественных 
импортных товаров, цены на которые 
привязаны к курсу доллара, обеспечить 
достойный уровень жизни вряд ли 
получится.

Так что правильно, на наш взгляд, 
оценивать доходы населения именно в 
условных единицах, которые реально 
отражают покупательную способность 
населения.

В долларовом выражении зарплаты 
белорусов за последний год существенно 
просели. Так, если в ноябре 2014 года 
средняя зарплата (по среднемесячному 
курсу) составляла 575,4 доллара, то в 
ноябре 2015 года — 379,6 доллара (к 
слову: четыре года назад, в декабре 
2011-го, после резкой девальвации 
белорусы получали почти столько же — 
342 доллара).

Как видим, в долларовом выражении 
средняя зарплата в стране за последний 
год снизилась более чем на 50%.

Белорусские аналитики не ожидают, 
что в будущем году доходы населения 
станут расти.

«Население получит либо снижение 
доходов в реальном выражении, либо 
их стагнацию», — считает экономист 
Антон Болточко.

В 2016 году произойдет 
минимум 10-процентное 
снижение доходов населения, 
придерживается пессимистичного 
прогноза руководитель Научного 
исследовательского центра Мизеса 
Ярослав Романчук.

«Беларусь отстает от России по темпам 
снижения реальных доходов населения. 
Поскольку рынок восточного соседа 
является основным нашим рынком 
сбыта, затраты предприятий на 
оплату труда придется снижать, чтобы 
поддерживать конкурентоспособность 
продукции в России», — аргументирует 
свой прогноз Ярослав Романчук.

По его мнению, уровень бедности 
в Беларуси в будущем году будет 
расширяться, и каждый пятый белорус 
может оказаться у ее черты.

К слову, российские эксперты также 
ожидают, что армия бедных в России 
может заметно расшириться.

«В случае затяжной рецессии 

Нынешний год оголил реальные возможности белорусской 
экономики. Доходы населения в долларовом выражении 
упали практически до уровня кризисного 2011 года. В стране 
на разных уровнях началась «ломка» — новая жизнь вызывает 
глубокую депрессию, а жить по-старому уже не по карману.

итоги-2015: бедНость, Зависимость и ломка
  ЭКАНОМіКА

Изначально за как бы любительскую 
дружину главы Беларуси играли 7 
действующих хоккеистов: Леонид 
Гришукевич, Андрей Глебов, Алексей 
Плотников, Роман Сальников, Сергей 
Заделенов, Евгений Курилин и Вячеслав 
Лисичкин. По ходу турнира команду 
пополнили еще 3 профессионала: 
Александр Рядинский, украинец (!) Олег 
Шафаренко и швед Даниэль Корсо, на 
сомнительных основаниях получивший 
белорусское гражданство.

Но даже такими силами еле-еле 
удалось одолеть финских ветеранов. 
Скандинавы открыли счет уже в начале 
матча и выигрывали большую его 
часть. Лишь в конце второго периода 
защитник «Гомеля» Андрей Глебов 
восстановил равновесие. Ассистентские 
баллы в этой комбинации записали на 
свой счет Вячеслав Лисичкин и Даниэль 
Корсо, выступающие соответственно 
за гродненский «Неман» и минскую 
«Юность».

Победная шайба была заброшена 
в третьем периоде. Голевую атаку 
начал нападающий новополоцкого 
«Химика-СКА» Сергей Заделенов, 
продолжил Вячеслав Лисичкин, а 
завершил Даниэль Корсо. На последнем 
остановимся чуть подробнее: вообще-
то по национальности этот хоккеист 
– канадец. С Беларусью его связывает 
непродолжительная побывка в минском 
«Динамо (сезон 2011/12), а также 
женитьба на нашей соотечественнице.

Несколько месяцев назад Корсо 
объявился в «Юности», ради выступления 
за которую ему на сомнительных 

победу На 
туРНиРе пРиНес 

пРофессиоНальНый 
Хоккеист

основаниях в сверхсрочном порядке 
предоставили белорусское гражданство. 
Такой вот «белорус-любитель».

Сам Лукашенко в финале на льду 
появлялся редко, особенно во втором 
и третьем периодах. Глава государства 
объяснил это проблемами со здоровьем 
(цитируется по БЕЛТА): «Я же на уколах 
играю. Колено повредил во второй 
игре, поэтому пришлось выходить не так 
часто, и не должен был мешать команде. 
Тренер сократил и начал тремя тройками 
играть, оставил самых быстрых, самых 
лучших, кому выходить на лед. Мы 
же здесь не показухой занимаемся, а 
работаем… XII Рождественский турнир 
запомнился мне тем, что появились 
очень сильные команды, которые 
могут спокойно играть в чемпионатах 
своих стран, в чемпионате Беларуси уж 
точно».

Лукашенко не преминул подчеркнуть 
якобы колоссальную популярность 
турнира у болельщиков: «Знаю, что даже 
лишний билетик спрашивали на матчи». 
В реальности же трибуны заполнялись 
посредством принудительного 
привода учеников школ и работников 
предприятий.

Интернет отреагировал на турнир 
с иронией и сарказмом. В частности, 
пользователь твиттера под ником 
Грустный Коленька написал: «Кстати, 
папа в хоккей может играть во много раз 
лучше, просто боится, что его заберут 
в НХЛ и не на кого будет оставить 
страну».

Михаил Миронович 
http://gazetaby.com/

почти 30% российских домохозяйств 
имеют высокие риски бедности и 
при неблагоприятных социально-
экономических сценариях могут 
пополнить ряды бедных», — говорится 
в декабрьском докладе Аналитического 
центра при правительстве России.

Учитывая высокую зависимость 
Минска от Москвы, рост армии бедных 
в России неминуемо отразится и на 
Беларуси.

Последствия хронической 
зависимости

Уходящий год продемонстрировал 
высокую зависимость белорусской 
экономики от событий в России.

Помнится, еще в 2014-м белорусские 
власти пытались убеждать население 
в том, что девальвация в России не 
обязательно ведет к ослаблению 
белорусского рубля.

«Почему мы должны бежать за 
российским рублем?» — задавала 
риторический вопрос журналистам год 
назад тогдашняя глава Нацбанка Надежда 
Ермакова, комментируя необходимость 
ослабления белорусского рубля вслед 
за девальвацией в России.

В 2015 году от былой самостоятельности 
курсовой политики не осталось и 
следа. Ослабление российского рубля 
в уходящем году практически всегда 
приводило к девальвации белорусской 
валюты.

Высокая зависимость Беларуси от 
России в этом году подтверждается 
корреляцией и других ключевых 
показателей. При снижении ВВП России 
в январе-ноябре на 3,8% (оценка 
российского «Внешэкономбанка») 
белорусский ВВП упал на 3,9% за 
аналогичный период.

Таким образом, уходящий год наглядно 
продемонстрировал, что может 
происходить с формально независимой 
белорусской экономикой в случае 
проблем на восточном направлении.

«Александр Лукашенко на днях сказал, 
что будущий год будет очень сложным из-
за обвала в России. Белорусские власти 
собственноручно вымостили дорогу 
к такому безрадостному сценарию 
развития событий. В будущем году у 
нас будет, вероятнее всего, рецессия 
на уровне 3-5%», — полагает Ярослав 
Романчук.

Экономист констатирует, что пока 
власти прилагают недостаточно усилий 
для того, чтобы переориентировать 
экономику на другие рынки.

«Когда мы 20 лет ориентировались 
на Россию, диверсификация требует 
времени, а пока не видно свидетельств в 
пользу того, что мы сможем это сделать», 
— констатирует Романчук.
(скарочана)

Дмитрий Заяц 
http://naviny.by

Рождественский международный турнир любителей хоккея 
на приз президента Республики Беларусь окончательно 
превращается в фарс. В финале этих соревнований вечером 7 
января играли команды Александра Лукашенко и Финляндии. 
Победу одержали хозяева льда, но как!

Беларусь и Россия не договорились 
о скидках на газ

«Не договорились», — 
прокомментировал ситуацию с 
обсуждением вопроса о скидках 
Яновский в ходе выступления на 
Гайдаровском форуме, сообщает 
Прайм-ТАСС. Российский чиновник 
также добавил, что «есть контрактная 
цена (по ней сейчас платят. — Ред.)».

О том, что цена на российский газ для 
Беларуси в 2016 году может «чуть-чуть» 
снизиться, в конце декабря минувшего 
года в эфире телеканала ОНТ заявил 
российский посол Александр Суриков.

«Сейчас $ 142 за тыс. куб. м. Где-
то в районе от $ 140 до $ 135 может 
оказаться, потому что движение на 
мировых рынках — вниз», — сказал 
Суриков.

Ранее заместитель премьер-министра 
Беларуси Владимир Семашко отмечал, 
что сейчас есть все основания для 
снижения цены на газ.

«Мы полагаем, есть все основания 
говорить о том, что с 1 января должна 
существенно снизиться цена на газ. Хотя 
и сегодня она приемлемая: если быть 
точным, она составляет 142 доллара 
37 центов за 1 тыс. кубометров», — 
сказал Владимир Семашко 16 декабря 
журналистам.

TUT.BY
Украина отказалась от 

предложенной Медведевым скидки 
на газ

Украина не будет покупать газ в 
России с предложенной скидкой — 
закупки в Европе обходятся дешевле, 
заявил премьер Арсений Яценюк. 1 
января Дмитрий Медведев снизил цену 
для Украины с $230 до $212 за тысячу 
кубометров

Власти Украины отказались от 

предложенной Россией скидки на 
газ. Об этом заявил премьер-министр 
страны Арсений Яценюк.

«1 января они (РФ) выставили счет 
с ценой газа 212 долларов за тысячу 
кубических метров. Мы не покупаем газ 
в России, потому что мы покупаем газ в 
Европейском союзе дешевле, чем нам 
предложила Россия. Средняя стоимость 
приобретения газа в Европейском союзе 
— около 200 долларов», — передает 
заявление Яценюка «Интерфакс».

Сейчас в подземных газовых 
хранилищах накоплено 14 млрд куб. 
м газа. «Это на 2,3 млрд больше, чем в 
прошлом году», — добавил украинский 
премьер-министр.

Предоставить скидку на газ в размере 
$17,7 за тыс. куб. м распорядился 
председатель правительства России 
Дмитрий Медведев. 1 января 2016 года 
было опубликовано соответствующее 
постановление о размере пошлины при 
поставках газа. Таким образом, цена 
газа составила $212,3 за тыс. куб. м.

С начала 2015 года Украина увеличила 
закупки газа в Европе почти в два раза. 
Так, с начала 2015 года она закупила 10,2 
млрд куб. м газа. Годом ранее — около 
5,1 млрд куб. м, заявляла компания 
«Укртрансгаз». О том, что газ в Европе 
более дешевый, говорил и ранее глава 
«Нафтогаза Украины» Андрей Коболев. 
Газ Киеву продают «более десяти 
контрагентов».

«Европейский рынок газа очень 
изменился в последние годы. Он стал 
более гибким, в игру вступили новые 
поставщики, новые поставщики СПГ 
ожидаются в этом месяце в Европе. 
Все это позволяет нам покупать газ из 
различных источников», — заявил он.

Григорий Набережнов
http://www.rbc.ru

Беларусь и Россия не договорились о скидках на газ. Украина 
отказалась от предложенной Медведевым скидки на газ.  Как 
сообщил заместитель министра энергетики России Анатолий 
Яновский, Беларусь в 2016 году будет получать газ по 
контрактной цене. Украина не будет покупать газ в России с 
предложенной скидкой — закупки в Европе обходятся дешевле, 
заявил премьер Арсений Яценюк

споР о скидкаХ На гаЗ
БЕЛАРУСКА-РАСЕйСКАЯ іНТЭГРАЦЫЯНАшА ПЕРАМОГА?


